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litě konanému slavnostnímu uložení ostatků pilota Rudé 

armády, majora Ivana Stěpanoviče Nikolajeva, padlého 

spolu s palubním střelcem, gardovým seržantem Filipem 

Alexandrejem Čuprovem, v leteckém boji o osvobození 

Lanžhota 11. dubna 1945.  

Dle výpovědi domorodce p. Jana Uhra bylo tehdy z kráteru 

plného vody vyjmuto torzo lidského těla v kožené bundě a 

na místě pohřbeno.  

Po exhumaci pak převezeno do Hodonína a tady definitivně 

pochováno v hromadném pohřebišti Rudoarmějců na 

městském hřbitově.  

Považovalo se Nikolajevovo, a tudíž se objevilo na panelu 

vojenského památníku také jeho jméno, zatímco druhý z 

hrdinné dvojice tam chyběl.  

Celá záležitost se objasnila až po vyzdvižení trosek 

postiženého letadla 10. října r. 2015, kdy pod těžkou 

pancéřovou deskou oddělující prostor palubního střelce a 

pilota se kromě ovládacích prvků nalezly kosterní 

pozůstatky pilota nikoliv palubního střelce. 
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Z toho lze usuzovat, že zbytky těla Čuprovova byly s největší 

pravděpodobností pohřbeny již roku 1946. Do výčtu 

padlých bude jeho jméno dodatečně doplněno.  

Pietní akt probíhal za účasti vyslance Ruské federace A. V. 

Zmejevského, předních činitelů vyslanectví, generálního 

konzula Alexeje Nikolajeviče Budajeva a vojenského atašé.  

Z dalších hostů Nadace - letecký historický spolek z Vyškova. 

Společně s nimi a místními korporacemi položili sokolové k 

hrobu tragicky zesnulého kytici.  

6. července se naši členové vypravili do Velkých Bílovic 

obohatit Kulturně sportovní odpoledne, pravidelně 

spojované se vzpomínkou, letos 702 výročí upálení mistra 

Jana Husa.  

Trasa slavnostního národopisně laděného průvodu 

vycházela dle ustáleného pravidla od sochy prezidenta T.G. 

Masaryka a směřovala do sokolského areálu Křástelka. 

Vyzněl velmi důstojně, k čemuž přispěli zejména pra- 
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porečníci a sokolské ostrahy z Telnice, Podivína i domácí 

jednoty.  

Program byl zahájen sokolskou fanfárou a státní hymnou, 

po níž přítomné uvítala starostka T.J. Sokol Velké Bílovice, 

přičemž v proslovu vzpomněla 155. výročí založení Sokola a 

uplynulé století od významné bitvy u Zborova za 1. světové 

války.  

Život a morální zásady mistra Jana Husa nastínila starostka 

Sokolské župy Slovácké a příslušnice naší hodonínské 

jednoty sestra Vladimíra Potůčková.  

Po vzdělavatelské části následoval tanec Slovácké besedy v 

provedení souborů z Telnice a Vel. Bílovic, vystoupení 

souboru Marjánky” z Vacenovic pod vedením sestry Marie 

Řihákové a pěveckého sdružení Sokolky z Lužic.  

Tělovýchovná představení začínala sletovou skladbou Ta 

naše písnička česká - v podání Věrné gardy a pokračovala 

Waldemariánou - předvedenou sestrami a bratry z Veselí 

nad Moravou, skladbou Marie Frantové Pro radost – v 

provedení 
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sester z Telnice a Velkých Bílovic a vystoupením mažoretek z 

Vlčnova - pod vedením sestry Čermíkové.  

Na konec tohoto úseku bylo zařazeno humorné vystoupení 

sester ze Svatobořic „Uklízečky a pan školník“. 

Závěrem se všichni stáhli k zapálení připravené hranice, 

spojenému se zapěním písně Na břehu Rýna hranice 

vzplála.  

Pak nadešel čas k volnému tanci, k němuž vyhrávali 

harmonikářky z Podivína a harmonikáři z Velkých Bílovic.  

Akci navštívilo celkem 97 sokolů a 30 občanů. Pořad 

prováděla a komentovala župní vzdělavatelka sestra Věra 

Matuštíková.  

7. října zavítal vzdělavatel mezi návštěvníky slavnosti 

odhalení památníku a otevření expozice v areálu bývalé 

mužské části internačního tábora ve Svatobořicích, kde 

nacističtí okupanti z pomsty za atentát na tzv. zastupujícího 

říšského protektora, cynického kata českého lidu Reinharda 

Heydricha, věznili asi 2 500 osob od 17. září r. 1942 do 13. 

dubna 
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r. 1945. Postupovali na základě akce E - emigrantské a 

soustředili tam tudíž nejbližší příbuzné občanů uprchlých do 

konstitující se zahraniční armády Československa.  

Leckdy učinili ale široký rodinný záběr a někdy zatčení 

postihlo i lidi pouze shodného jména. Řada nucených 

obyvatel tábora zde pobývala za příbuzné žijící v ilegalitě, o 

nichž gestapo odchod do exilu předpokládalo.  

Později sem přiváželo rukojmí všeho druhu, nevyjímaje děti 

rodičů popravených r. 1942 v Mauthausenu ve věku od 

dvou do šestnácti let.  

Mezi tady zadržovanými bylo velmi mnoho sokolů. 

Památník k 75. výročí vzniku naší jednoty uvádí jen z jejich 

řad 4 sestry, přičemž údaje nejsou úplné, o počtu 

postižených ze župy ani nemluvě.  

Ačkoliv zařízení mělo zvláštní statut, naznačující mírnější 

režim, neodpovídalo to, zvláště z počátku, skutečnosti. Na 

dle hitlerovské klasifikace rasově méněcenné osoby se 

vůbec nevztahoval. 
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O vytvoření památníku a expozice se rozhodující měrou 

zasloužil mecenáš, podnikatel z Bukovan Josef Kouřil, 

svatobořický rodák JUDr. Jan Kux (zabývající se touto 

problematikou průzkumně i publicisticky již dlouhá léta), 

Ing. Miroslav Běťák - předseda oblastního výboru ČSBS z 

Kyjova, Jiří Výleta a hlavní organizátor slavnostní akce 

František Zapletal.  

Autorem nového pomníku je akademický sochař Milan 

Polian, libretisticko - scénaristického zpracování Radka 

Janáková a Václav Polian.  

Váhu po dlouholetém úsilí uskutečněného počinu ztělesnila 

přítomnost předsedy vlády Mgr. Bohuslava Sobotky, 

hejtmana Jihomoravského kraje, předsedy ústředního 

výboru Českého svazu bojovníků za svobodu Ing. J. Vodičky 

a senátorky Ing. Anny Hubáčkové - starostky obce 

Ratíškovic. Vypovídala o ní rovněž účast zahraničních 

diplomatů ze Slovenska, Polska, Itálie a Německa.  

Jmenovaní hosté pronesli zdravice a s ostatními 

korporacemi se zapojili do aktu 
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pokládání věnců a kytic. Nehledě na vzdálenost, 

neopomenuly přijet bývalé internované děti Irena Hešová, 

Anna Kuželová, Eva Merclová, Igor Pleskot a Alena 

Staňková, z nichž poslední věrné vylíčila jejich perzekuční 

prožitky, z čehož stále ještě čišely stopy prodělaného 

hlubokého traumatu.  

21. října dlela delegace naší sokolské jednoty vedená 

starostou br. Jánem Lahvičkou ve Vídni na oslavách 150. 

výročí založení tamní sokolské jednoty, ustavené 3. března r. 

1867.  

Tradice vřelé vzájemné spolupráce se utvářela od přelomu 

19. a 20. století a trvale ji nepřerušily hraniční zábrany ani 

dvojí totalitní zásahy vůči Sokolu nacisty a stalinisty na 

území bývalého Československa.  

Naposledy před touto událostí ji demonstrovala 

oboustranná aktivita při již zmíněné slavnostní Akademii 29. 

dubna t.r. v Hodoníně.  

Dnes je součástí Sokolské župy Rakouské skládající ze šesti 

jednot a náleží 
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ke třem organizátorům pravidelných setkání v Oetzu, 

kterýžto úkol jí připadl právě letos 3. - 5. června. Kulturně 

společenský program vídeňské sokolské slavnosti probíhal v 

prostorách radnice.  

Z vlastních společenských podniků nelze v kronikářském 

záznamu pominout dětské Sokolské šibřinky uspořádané v 

malé tělocvičně hodonínské sokolovny 28. února.  

55 účinkujících poskytlo přehlídku perfektního maskování za 

piráty, berušky, baletky, želvičky, sněhurky a jiné. Náplň 

zosobňovalo heslo Dělání, dělání... vyzkoušíme, co nás baví.  

Započala promenádou masek, po níž děti zaujaly místa na 

jednotlivých stanovištích k výkonu stanovených úkolů. Bylo 

jich hojně.  

Přenesly se do role pošťáka, číšníka, kuchaře, zvěrolékaře, 

malíře, hasiče, pradlenky, švadlenky i jiných profesí.  

Dění mělo soutěžní ráz, motivující naše nejmladší k 

pohybové i tvůrčí činnosti. 
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Dík za pečlivou přípravu a bezvadný průběh náleží náčelnici 

sestře Radce Dvořáčkové a cvičitelkám oddílu Rodičů a dětí 

a předškoláků sestrám Míši Závodné a Haně Vlasákové.  

16. června se stadion v Rybářích dějištěm slavnostního 

programu u příležitosti ukončení cvičebního roku.  

Sestával se hlavně z dětských her se soutěžními prvky. V 

realizaci byly zainteresovány prioritně oddíly všestrannosti a 

rodiče s dětmi. Organizačně ji řídili náčelnice sestra Radmila 

Dvořáčková a náčelník bratr Jaroslav Míšek.   

K neopomenutelným aktivitám T.J. Sokol v Hodoníně náleží 

neoddělitelně rovněž Mikulášská zábava pro děti, 

uspořádaná t. r. 5. prosince v malé tělocvičně hodonínské 

sokolovny. V doprovodu rodičů a prarodičů se jich tam sešlo 

68 a dychtivě očekávalo příchod Mikuláše. Vešel za chvíli v 

doprovodu anděla a čerta, jehož co do pozornosti 
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předčil při listování v Knize hříchů. Všechny potom hostům 

sborově zazpívaly. Některé následně zapěly i sólově a druhé 

individuálně recitovaly. Za asistence anděla Mikuláš 

nakonec přikročil k nadílce. Naši nejmenší si přišli na své a 

budou se těšit na příští mikulášský večer.  

Odešla zasloužilá sokolská činitelka 
10. listopadu zástupci naší jednoty spolu s dalšími sestrami 

a bratry doprovodili na poslední cestě vzdělavatelku 

Sokolské župy Slovácké a jednatelku T.J. Sokol ve Veselí nad 

Moravou sestru Mgr. Věru Matuštíkovou.   

Narodila se 11. dubna r. 1938 v Kunovicích. Po dosažení 

základního vzdělání absolvovala gymnázium v Uherském 

Hradišti, na něž navázala studiem na přírodovědecké fakultě 

Masarykovy univerzity v Brně, s diplomovým oborem 

matematika. Jako magistra s příslušnou aprobací si zvolila 

pedagogickou dráhu a vyučovala na obchodních akademiích 

v 
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Uherském Hradišti a Uherském Brodě až do odchodu do 

důchodu. I potom ale dále přednášela na Evropském 

polytechnickém institutu v Kunovicích.  

Se sokolem byla spjata od žákovských dob a po sametové 

resoluci mu s nadšením dala k dispozici všechny svoje síly. 

Výrazně se projevovala v postavení přední činitelky jednot v 

Kunovicích a Uherském Hradišti, členky předsednictva a 

vzdělavatelky Sokolské župy Komenského, kteroužto funkci 

po reorganizaci krajů pak vykonávala v rámci Sokolské župy 

Slovácké.  

To již jako příslušnice k ní náležející sokolské jednoty ve 

Veselí nad Moravou. Stala se také členkou vzdělavatelského 

sboru ČOS.  

Účinkovala ve všech tělovýchovných vystoupeních župních, 

župních a krajských sletech, celostátních setkáních sokolů v 

Liberci, Roudnici, Plzni, ale i mimo Českou republiku, a to 

 



  

Strana -352- Rok 2017 
 
na Slovensku – ve Skalici, Trenčíně nebo Košicích či v 

rakouské metropoli.  

Stála rovněž v řadách cvičenců všech všesokolských sletů 

uskutečněných v letech 1994 – 2012. Nechyběla ani mezi 

českými reprezentanty na sletu amerického Sokola ve Fort 

Worth r. 2009. Většina členů její rodiny tam totiž počátkem 

20. století domovsky zakotvila a zasloužila se o zrod a rozvoj 

jednoty Amerického Sokola.  

Na poli vzdělavatelském organizovala semináře pro 

vzdělavatele jednot v rámci své župy, např. ve Veselí nad 

Moravou o sokolském odboji za 1. i 2. světové války a 

naposled v Hodoníně o historii architektury sokoloven, kde 

osobně přispěla lektorsky.  

Byla vždy rovněž duší vzdělavatelské části vzpomínkových 

shromáždění k uctění památky mistra Jana Husa 6. července 

ve Velkých Bílovicích.  

Sokolskou pevnou vůlí do poslední chvíle vzdorovala 

zákeřné chorobě. 
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Personálie 

 Aktivita Sokola v roce 2018 se vyvíjela především ve 

znamení 100. výročí vzniku samostatného 

Československého státu, jež důstojně oslavil XVI. 

Všesokolským sletem. Do příprav jeho největšího svátku se 

mnohostranně zapojila i naše hodonínská jednota. Výbor 

pracoval plynule a každý měsíc se scházel ve složení: 

Ján Lahvička  - starosta 

Igor Varga  - jednatel 

Jan Bezucha  - místostarosta 

Radmila Dvořáčková  - náčelnice 

Jiřina Jurásková   - místonáčelnice 

Jaroslav Míšek  - náčelník 

Miloš Hynek, Mgr. - vzdělavatel 

Milan Václavík, Ing. - předseda odboru sportu 

Petr Tkáč, RNDr. - předseda inventární komise 

Radomír Janoušek - správa stadionu 

Martin Zlámal  - vedoucí pořadatel. Odboru 

Radim Chaloupka, Ing. - vedoucí stavebního odboru 

Karel Svoboda  - vedoucí kuchyňského      

odboru 
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Otakar Vyrubalík, Vladimír Komorný, Oldřich Fialík, Jaromír 

Kalábek, Tomáš Dadák a Pijáčková Jana – členové 

Kontrolní komise – Dana Vilímková – předsedkyně, Mgr. 

Alena Řeháková a Eva Havlová – členky. 

Provozní záležitosti 

K službám na stadionu v rybářích byli přijati dva noví 

pracovníci, a to Ludvík Hanačík mající resort správy 

tenisových kurtů a Veronika Pechová pečující o úklid šaten 

tenistů. 

Jako v předchozích letech věnovala jednota opět prioritní 

pozornost zušlechtění svých objektů a potřebnému 

materiálně technickému vybavení cvičebních prostor 

jednotlivých oddílů v sokolovně a na stadionu v Rybářích. 

Hned na prvním zasedání výboru 25. ledna upozornil br. 

Vladimír Komorný na akutní potřebu výměny světel 

v prostorách využívaných oddílem zápasu nacházejících se 
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v 3. poschodí sokolovny. Ten hodlá náklady částečně sám 

sanovat z dotací od ČOS. Návrh byl akceptován a 

doporučeno zahájit patřičné kroky. 

14. 2. výbor odsouhlasil uzavření kupní smlouvy týkající se 

odprodeje části pozemku stadionu p. Vladimíru Kubalovi o 

výměře 110 m2 v ceně 600 Kč za m2. Tenisovému oddílu 

nejsou nepostradatelné. Akceptoval též zakoupení 

zahradního traktoru od firmy Mountfield a.s. Hodonín 

k použití na stadionu. Br. Tomáš Dadák požádal o realizaci 

úpravy úložného prostoru pro nářadí gymnastického 

odboru v sokolovně. 

Na schůzi výboru 21. března podal starosta jednoty br. Ján 

Lahvička přítomným informaci o uzavření smlouvy mezi T.J. 

Sokol Hodonín a Městským úřadem v Hodoníně, 

realizátorem podzemní kanalizace, jež povede také pod 

povrchem části pozemků sokolského stadionu v Rybářích. 
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25. dubna referoval o projektu celkové rekonstrukce 

stadionu místostarosta br. Jan Bezucha. K posouzení jej 

vedení jednoty zaslalo ústředí ČOS do Prahy s kalkulací 

nákladů 130 986 569 Kč. 

Adaptacemi v tamním areálu se výbor zabýval i na dalším 

jednání 29. května, tentokrát nutnými zásahy v likusáku. 

Souviselo s nimi zadání úpravy šaten firmě PARDOSA 

v Dubňanech, od níž obdržela naše jednota projektovou 

dokumentaci zhotovenou na základě smlouvy o dílo. Výdaje 

93 000 Kč budou kryty z dotace Jihomoravského kraje. 

Konzultace tohoto materiálu proběhla při zasedání 27. 

června. 

Po prázdninové přestávce se výbor sešel 29. srpna, kdy se 

vyjadřoval k návrhu na regeneraci trávníku fotbalového 

hřiště na stadionu v Rybářích. K provedení se nabízejí dva 

podniky, Eurogen s.r.o. Jičín nebo 
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PARK s.r.o. Třebíč. Přípravou rozpisu prací byl pověřen 

jednatel br. Igor Varga, jenž řešil též finanční zajištění. 

Uskuteční se z výtěžku z prodeje pozemku stadionu pod 

teplovodem. 

V dalších sezeních 26. září a 24. října věnoval pozornost 

závadám v sokolovně. Náčelník br. Jaroslav Mníšek seznámil 

účastníky jednání s postupem řešení záležitostí výměny 

světel v tělocvičně. Jednal se zástupcem firmy FRONTIER 

TECHNOLOGIES PRAHA p. Radkem …………., jenž přislíbil 

provedení v dubnu r. 2019. 

Br. Oldřich Fialík přednesl návrh instalovat do velké 

tělocvičny televizor poskytující možnost nahrávání 

programu digitálního počítače skóre. 

Poslední výborová schůze v letošním roce se konala 28. 

listopadu, kde byla probrána a schválena kupní smlouva 

potvrzující prodej pozemků náležejících dosud k stadionu 
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v Rybářích o výměru 956 m2 MUDr. Jiřímu Kubrickému a 

jeho choti Ing. Regině Kubrické v hodnotě 573 000 Kč. 

Místostarosta br. Jan Bezucha inicioval zastřešení stojanů na 

kola vzhledem k opakujícím se krádežím. 

Tělovýchovné a sportovní aktivity 

O velmi dobrou prezentaci sportovní zdatnosti členů naší 

jednoty doma i za hranicemi se prvořadě zasloužili svými 

špičkovými výkony opět zápasníci.  

Cenných výsledků docílili hned v únoru na 39. ročníku 

Memoriálu Josefa Josefa Korpala V Kladně, kde družstvo 

vybojovalo bronzový pohár za Jiskrou Havlíčkův Brod a T.J. 

Sokol Hnidousy.  

Individuálně 4 zlaté medaile, a to Lukáš Grochál ve váze do 

39 kg, Martin Hvorecký do 43 kg, Roman Žáček  do 25 kg, 

Alexandr Lucký do 35 kg a Tadeáš Letocha ve váze do 47 kg. 

K nim připojili stříbrné Alexandr Harca, Jakub Marhefka, 

Zdeněk Chládek, Tomáš Kotzián, Jan 
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Jaroš, Dominik Kubeš a Denis Vrba a bronzové Samuel 

Harca a Ladislav Letocha. 

V témže měsíci vynikli dále v rámci Přeboru ČOS v Ostravě 

odkud si odváželi naši přeborníci v žákovské kategorii 4 zlaté 

medaile udělené Jakubu Marhefkovi, Zdeňku Chládkovi, 

Tomáši Kotziánovi a Janu Jarošovi. 

Zakrátko dosáhli další pronikavý úspěch na Mistrovství ČR 

v olympijském zápase v Jihlavě, kde družstvo mladších žáků 

získalo jako kolektiv zlatou medaili před Jiskrou Havlíčkův 

Brod a atletickým klubem Hellasu z Brna.  

Z jednotlivců pak Filip Bartošík ve váze do 53 kg, Lukáš 

Grochál ve váze do 35 kg, Ladislav Letocha ve váze do 80 kg 

a Tomáš Pleša ve váze do 90 kg. 

Ladislav Letocha je od letošního roku držitelem titulu mistra 

ČR a Alexandr Harca, Jakub Marhefka a Martin Hakala 

vícemistry.  

4. dubna excelovali v největší zápasnic- 
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ké soutěži na domácí půdě – Velké ceně města Hodonína 

odbývané ve sportovní hale v Lipové aleji.  

Startovalo tam 233 borců nejen z naší republiky, ale i ze 

Slovenska, Maďarska, Ukrajiny, Rumunska, Srbska, Bosny a 

Hercegoviny. Obhájili zde zlatý pohár.  

Individuálně v kategorii 8. 9. letých žáků se stal absolutním 

vítězem Roman Žáček ve váze do 25 kg.  3 zlaté medaile si 

vydobyli i mladší žáci, čerství mistři ČR Ladislav Letocha, 

Filip Bartošík a Tomáš Pleša. Stříbrnými kovy obohatili tento 

přírůstek Samuel Harcl a Dominik Kubeš a bronzovými 

Michal Prágr, Jan Kotlařík, Jiří Baják ml., Alexandr Harca, 

Martin Hvorecký. a Ondřej Mrkvaník  

Prokázali výtečnou průpravu trenéra Lubomíra Jermana. 

Náležitě se zviditelnili i na v dubnu každoročně   pořádaném 

Mezinárodním turnaji o pohár města Sesvetski Kraljevec 

v Chorvatsku bronzovými medailemi Martina Hvoreckého, 

Alexandra Kolaji, 

 


